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Colau no comprarà els solars

dels legionaris per fer-los fora
ERC i la CUP van demanar-ho durant l’últim plenari perquè és l’única via urbanística per expulsar el col·lectiu pàg 8
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Beneficis i perjudicis del
turisme a Barcelona: una
experiència a peu de carrer

Entrevista a 
Carles Puigdemont
President de la 
Generalitat de Catalunya

“Per fer front a la
bombolla del lloguer
cal poca demagògia
i més efectivitat”
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Que el turisme té efectes positius
per a Barcelona és difícilment dis-
cutible. De la mateixa manera,
també és difícilment discutible
que en té de negatius. Per com-
provar-ho només cal fer una cosa:
passar un dia passejant i parlant
amb la gent d’algunes de les zones
més turístiques de la ciutat. 

“Està molt bé que hi hagi tu-
risme. Sort d’ells que vénen a
comprar perquè si no aquí so-
braríem la meitat dels que som”.
Així em contesta la Grego, una tre-
balladora d’una parada de la Bo-
queria quan li pregunto pel tu-
risme. Coses similars em diuen
l’Imma i la Yamisela, que també
treballen a l’emblemàtic mercat de
la Rambla. “La gent d’aquí, so-
bretot la més jove, no ha deixat de
venir pel turisme, sinó perquè te-
nen una altra manera de fer la
compra. Van als centres comer-
cials”, apunta l’Imma.  Durant la
conversa, la Yamisela també em
diu que s’hauria d’intentar que el
turisme fos “de més qualitat”. 

Vaig cap a la sortida de la Bo-
queria. Alguns turistes fan fotos,
altres gaudeixen de la gastrono-
mia local. Després d’esquivar-
ne algun, em dirigeixo Rambla
avall i giro a la dreta a Nou de la
Rambla. A la frontera entre el Gò-
tic i el Raval, preguntar sobre el
turisme garanteix una conversa
interessant. Primer parlo amb la
Neus, que fa més de 60 anys que
viu a Nou de la Rambla. “El ba-
rri està molt desmillorat i el tu-
risme hi ha tingut a veure”, em
diu. El Josep, un altre veí que fa
molts anys que viu en aquest ca-
rrer, ho veu diferent: “El turisme,
en general, el trobo bé”. Tots
dos, però, deriven cap a un dis-
curs que passa del turisme a la

immigració i que, de ben segur,
Donald Trump l’aplaudiria.

DIR NO A AIRBNB
De Nou de la Rambla marxo cap a
Sant Antoni, un dels barris on el de-
bat sobre els efectes del turisme és
més intens. Isabel Sucunza és la
propietària, juntament amb el seu
soci, de la llibreria Calders del ba-
rri de Sant Antoni. Fa unes set-
manes va explicar a través de Twit-
ter com va rebutjar una oferta del
portal de lloguer de pisos turístics
Airbnb per tal que la llibreria apa-
regués en unes guies interactives. 

Mentre fem un cafè, el primer
que em diu la Isabel és el se-
güent: “Has vist l’article d’en Mon-
zó d’avui a La Vanguardia?”. A l’ar-
ticle ‘Reseu per Sant Antoni’,
Quim Monzó parla, després que
l’Ajuntament hagi decidit no do-
nar més llicències d’hostaleria
durant un any a una zona d’unes
vint illes de carrers del voltant del
mercat, del procés de  gentrifica-
ció del barri. “El primer motiu de
dir no a Airbnb és com a ciutada-
na. Visc al Raval i sé el que co-
mencen a demanar aquí per pisos

com el meu. Sant Antoni té coses
bones però tot plegat se n’està
anant de mare”, em diu aquesta lli-
bretera que fa tres anys que va
obrir el seu negoci a Sant Antoni.

Abans de canviar de barri apro-
fito que el carrer Parlament té
molta vida i que la mainada surt de
l’Escola Ferran Sunyer. “El turis-
me és positiu perquè genera negoci
per als comerços però també és ve-
ritat que crea incomoditats. Ara hi
ha molts bars i tanquen tard”, em
diu l’Adriana abans de recollir la
seva filla. Les seves paraules, però,
deriven cap a situacions relacio-
nades amb la immigració. Em
torna a sorprendre com, pregun-
tada pel turisme, hi ha gent que de
seguida fa un discurs agressiu
amb els immigrants.

TERRASSES I PREUS DE LLOGUER
Pròxim destí, el Poble-sec. Enca-
ra sóc a Sant Antoni i em trobo l’E-
duardo, que ha anat a buscar la
neta a l’escola. Justament, viu al
carrer Blai, al Poble-sec. Aquest ca-
rrer ha estat notícia per les de-
núncies veïnals relacionades amb
la massificació i les terrasses de

bars i restaurants. “Els veïns estem
farts del merder que hi ha al carrer,
sobretot els caps de setmana. El
Poble-sec era millor abans, quan
hi havia botigues del barri, gent del
barri... Ara només obren bars”, la-
menta l’Eudardo.

Arribo al carrer Blai. Aturo la
Montserrat, que viu al carrer del
Poeta Cabanyes. Segons el seu
punt de vista, al Poble-sec “està
passant el mateix que en altres ba-
rris, que els diners estan per sobre
de les persones”. Em parla d’un al-
tre tema que preocupa els veïns, el
preu del lloguer. “Hi ha un pro-
blema greu d’especulació. Els
preus han pujat molt”, denuncia.

Al carrer Blai, qui també hi té
molt a dir en tot plegat és la gent
que es dedica a l’hostaleria. La
Laura és la responsable d’un dels
bars de més renom. “Nosaltres te-
nim turistes de tot arreu però
també ve molta gent del barri”,
m’explica. Quan li pregunto què en
pensa de les queixes dels veïns, re-
corda el següent: “En aquest carrer
abans hi circulaven cotxes i els
veïns van demanar que fos de via-
nants. Això implica negocis, te-

rrasses... però resulta que ara
tampoc estan contents”. 

CONTRASTOS
El Poblenou. Penúltima parada.
Un altre barri de moda, amb el que
això comporta de bo i dolent. “El
barri ha canviat cap a bé però és
cert que a l’estiu, sobretot a la ram-
bla, no hi ha gaire tranquil·litat”,
apunta la Caterina. La Sònia, en
canvi, veu el barri pitjor que quan
hi va arribar fa sis anys: “A la ram-
bla ja hi ha botigues amb barrets
mexicans i pakis de 24 hores”.
Com ja m’ha passat en alguna al-
tra conversa, escolto un discurs so-
bre la immigració força inquietant.

El Besòs i el Maresme. Última
parada. Aquest barri és tot el
contrari de la resta. El turisme
pràcticament no hi arriba. És per
això que una associació de veïns
i una de comerciants volen pro-
posar a l’Ajuntament mesures
per atreure’n i així obtenir bene-
ficis econòmics. Pregunto a veïns
i comerciants què els sembla. To-
thom es mostra escèptic i em fa
l’efecte que no veuen gaire mar-
ge perquè la idea pugui funcionar.

Albert Ribas
BARCELONA

Turisme: parla el carrer
» Veïns d’alguns dels barris més turístics de la ciutat relaten quina és la seva relació amb aquest fenomen

» Sorolls, pèrdua d’identitat i lloguers alts, d’una banda, i creació de riquesa i oportunitats laborals, de l’altra

El turisme és un dels motors econòmics de la ciutat. Foto: Arxiu
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La recent campanya de sensibilit-
zació llançada per SOS Racisme
per denunciar la situació que pa-
teixen moltes persones a Barcelo-
na ha tornat a posar sobre la tau-
la el debat sobre quina presència
tenen actualment el racisme i la xe-
nofòbia a la ciutat. Més enllà del
que mostra aquest vídeo amb cà-
mera oculta, Línia Sant Andreuha
volgut contactar amb experts que
analitzin si es viu o no un repunt
de les actituds xenòfobes i, sobre-
tot, com es poden combatre.

EL RACISME QUE NO MARXA
“El racisme mai no ha deixat de ser
un problema, tot i que ha passat
per diferents fases”, considera

l’antropòloga del Centre d’Estudi
i Recerca en Migracions de la
UAB, Laia Narciso. En els matei-
xos termes s’expressa la portaveu
de SOS Racisme, Alba Cuevas.
“Les xifres d’agressions no evi-
dencien un repunt recent, sinó una
situació que va començar fa 5 o 6
anys”, diu. Cuevas considera que
va ser aleshores quan diversos
grups polítics -com el PP o PxC-
van començar a assenyalar els
estrangers com a causants de la
crisi que patia el país. La portaveu
de SOS Racisme denuncia un “ra-
cisme institucional” que ha legiti-
mat la xenofòbia i ha provocat que
moltes situacions de discrimina-
ció racista s’invisibilitzin. Una dis-
criminació que en la majoria de ca-
sos, segons totes dues coincideixen
a assenyalar, es produeix per mo-
tius islamòfobs.

En aquest sentit, Wafaa Mous-

saoui -membre d’Unitat Contra el
Feixisme i el Racisme (UCFR)- as-
segura que els atacs xenòfobs no són
casos aïllats. “Jo vaig decidir entrar
a l’UCFR perquè havia patit aquest
tipus de racisme”, reconeix. És per
això que Moussaoui anima a de-
nunciar-ho públicament. “Hi ha qui
té molt clar quins són els seus
drets i deures, però moltes perso-
nes tenen por a fer-ho i pateixen la
discriminació en silenci”, avisa.

ELS MUNICIPIS HAN D’ACTUAR
Tant Narciso com Cuevas i Mous-
saoui tenen clar que el combat
contra el racisme necessita la im-
plicació de les administracions. “Si
només combatem el discurs xe-
nòfob, ens oblidem de combatre
la desigualtat”, apunta Narciso.
“Cal assegurar els drets socials per
a tothom i garantir el dret a ser ciu-
tadà de ple dret”, afegeix.

Més enllà de la legislació im-
pulsada per la Generalitat i l’Estat,
les expertes també reclamen un pa-
per actiu dels ajuntaments en la llui-
ta per la igualtat. Cuevas conside-
ra els consistoris responsables de fo-
mentar la convivència i “enfortir la
cohesió social”. La manera de fer-
ho, segons la portaveu de SOS Ra-
cisme, és promoure el coneixe-
ment entre comunitats a través
d’espais de diàleg, fugint de l’àmbit
merament folklòric. “Cal aprofitar
el teixit associatiu, els centres cívics
o les escoles per impulsar aquestes
iniciatives”, reclama Cuevas.

Els municipis, segons Mous-
saoui, també tenen el deure de po-
sar més facilitats que impediments
a la convivència. “S’han d’impulsar
polítiques que defensin la riquesa
cultural”, defensa. L’activista
d’UCFR considera necessari que els
ajuntaments autoritzin la creació de

centres culturals o religiosos per po-
der treballar amb els joves musul-
mans, un debat que cada cop que
ha sorgit a la ciutat de Barcelona ha
despertat recels veïnals. “En molts
casos els joves musulmans es ra-
dicalitzen perquè no hi ha cap es-
pai dedicat a ells on es pugui evitar
això”, argumenta.

Sigui com sigui, les entitats
antiracistes reclamen la implica-
ció de tothom en la lluita contra
la xacra racista que, segons Nar-
ciso, ja no es basa únicament en
el color de pell, sinó en raons com
la llengua, la cultura o la religió.
Totes reivindiquen inequívoca-
ment la necessitat d’alçar la veu.
“Vivim i veiem el racisme cada
dia. Els ciutadans no podem que-
dar-nos indiferents davant d’això
i ho hem de denunciar”, conclou
Cuevas. És evident, doncs, que en-
cara queda molta feina per fer.

Alçar la veu contra el racisme
» Un vídeo de SOS Racisme gravat amb càmera oculta mostra la xenofòbia existent a Barcelona

» Les entitats assenyalen la responsabilitat dels ajuntaments de fomentar la convivència

Andreu Merino
BARCELONA
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Actualitat a la xarxa

Tribuna

per Iu Forn

4El ja famosíssim autobús dels Hazte Oír

Fa dies que no parem de veure un
autobús que no el parem de veu-
re perquè la denúncia de qui no
vol que el veiem fa que, justament
no parem de veure'l.

Anem a pams, però d'entrada,
una cosa important: a qui no li
agradin algunes de les coses que
llegirà a continuació, li recomano
que abans de criticar-me, llegei-
xi la peça fins al final, sobretot l'úl-
tim punt:

1/ Estic en contra del mis-
satge que porta l'autobús d'Haz-
te Oir. Però és un missatge tan
_________  (i aquí posi l'ad-
jectiu desqualificatiu que consi-
deri convenient) com molts altres
missatges que veig i escolto cada
dia. I alguns dels quals els con-
sidero molt més greus, ofensius
i discriminatoris que aquest, co-
mençant per altres campanyes
del mateix grup integrista radi-
cal. Per què aquest tema sí i els
altres no? I ara vostè em dirà:
“Tots. Fora tots”. Perfecte, doncs
tots. Llavors la pregunta és: per
què altres temes més greus no
han tingut aquesta campanya
contrària?

2/ Hazte Oír és un grup inte-
grista radical i a mi no m'agraden
els integrismes i menys encara re-
ligiosos, però si aquesta gent es vol
dedicar a fer campanyes amb els

seus diners, és el seu problema.
Ara bé, si usen o han usat un sol
cèntim de diner públic, la cosa
canvia.

3/ El 100% de les campany-
es i idees d'aquest grup són ab-
solutament oposades a les meves,
però mentre no vulnerin la llei te-
nen dret a expressar-les. Com vos-
tè i jo tenim dret a expressar les
nostres.

4/ La campanya d'aquest
grup integrista pretén escampar
un missatge i qui s’oposa pretén
que no l'escampin i per aquest
motiu pretenen immobilitzar el
famós bus. Molt bé, pregunto:
¿quanta gent hauria vist el bus si
hagués fet el seu recorregut sen-
se que hagués existit la polèmi-
ca? Va, seré generós amb la xi-
fra... 50 mil persones? (i sóc ter-
riblement generós). Amb la po-
lèmica, ¿quanta gent ha vist ara
el famós autobús que no para de
sortir a tots els informatius de TV
i a tots els mitjans digitals i de pa-
per i que, d'una altra manera no
hauria vist mai? Si del que es
tractava era de que el missatge no
arribés, crec que s'ha aconsegu-
it l'efecte contrari.

5/ Un col·lega em deia: “Però
hem de permetre que aquesta
gent digui aquesta barbaritat sen-
se fer res? Que passegin el bus

sense cap problema?”. Part de la
resposta està als punts 1, 2 i 3,
però afegeixo: el problema és el
bus? I si aquesta campanya la fan
només per internet, sense treure
cap bus, llavors no és cap pro-
blema? Han fet campanyes pit-
jors, però com que a internet no
sabem qui s'ho mira ni potser sa-
bem que existeix, llavors no és cap
problema? Encara que llavors
arribi a més gent?

6/ En el cas concret que ens
ocupa, és cert que la campanya
d’Hazte Oír ha servit per fer pe-
dagogia en positiu de la realitat
que ells denuncien com una per-
versitat universal. Però, cal arri-
bar a aquest extrem perquè els
mitjans fem pedagogia de fets que
passen a la nostra societat?

7/ Alguns mitjans que es con-
verteixen en bandera de la “tole-
rància” estan inflant el tema per
poder fer-se els enrotllats i, so-
bretot, per poder augmentar la
seva audiència?

I 8/ I l'opinió expressada en
aquesta peça és la d'una perso-
na que ha patit no una sinó
dues campanyes dels Hazte Oír
i que, per tant, ha sentit la in-
defensió de ser objecte del sec-
tarisme integrista.

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal 

A Catalunya i als catalans se’ns
atribueixen uns tòpics d’allò
més curiosos, esbombats per
polítics i mitjans informatius:  
Garrepes que només pensem
amb els diners/provincians.
Que tan sols veiem què passa a
Catalunya i no ens adonem
què passa a Espanya i al
món/jueus. La memòria cas-
tellana atribueix l’esperit ne-
gociant i emprenedor dels ca-
talans a ser hereus dels jueus
conversos/tancats. Per no ser
“oberts” com a altres contrades
d’Espanya que al menor con-
tacte ja es diuen amics/parlem
català per fer la punyeta als que
no ens entenen. Serà com els
francesos o qualsevol altra per-
sona que té idioma propi/mal
educats. En parlar en català
amb un interlocutor català da-
vant la presència d’un castellà
que no ens entén. Si un anglès
parla amb un altre anglès, can-
viarà de llengua?/insolidaris.

Quan discutim al govern cen-
tral l’espoli de les balances fis-
cals, se’ns retreu que no som
prou solidaris amb els territo-
ris “pobres” d’Espanya/dei-
xem a banda la resta d’espa-
nyols. A l’hora de reclamar el
dret a decidir el nostre futur,
amb un referèndum/victimis-
tes. Sempre estem plorant que
no ens donen prou i que ens
tracten malament/odiem Es-
panya i als espanyols. Quan una
gran majoria tenim parents i
amics espanyols que apreciem
i estimem/fracturem i dividim
la societat entre independen-
tistes i no independentistes.
També es podria dir entre els de
dretes i els d’esquerres, els cre-
ients i els ateus/minoria adoc-
trinada per TV3. Curiosament
l’audiència de TV3 no arriba al
20%/Nacionalisme identitari.
Com es pot ser identitari en un
país que és terra de pas i d’a-
collida des de fa segles?

Un diari participatiu

4Memorial de tòpics

#TiraDeLaManta

@sergipicazo: Cops judicials al finança-
ment irregular de Convergència (cas
Palau, 4%) i PP (València, Bárcenas i Gür-
tel). Un revés contra el Règim del 78.

#Històrics

@RTorquemada: La recuperació de Ter
Stegen, l'obra mestra de Neymar, la pres-
sió d'Iniesta, el gol de Sergi Roberto, el
govern de Busi. No hi ha res com somiar.

#Inhabilitats

@Pdemocratacat: #presidentMas: "Avui
veiem una doble imatge: la d'una democrà-
cia de qualitat al Regne Unit i la d’una
democràcia de fireta a l’Estat espanyol".
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Un diari obert

Votar un partit feixista, desgravar-se
a la declaració de la renda la quota de
la subvencionada Fundación Nacio-
nal Francisco Franco, mantenir vi-
gents els consells de guerra a milers
de víctimes del franquisme assassi-
nades per haver traït la pàtria, re-
córrer a les clavegueres de l’Estat i als
diners públics per fer guerra bruta
contra Catalunya i homenatjar la Di-
visión Azul amb presència de càrrecs
públics de l’Estat. 

Són pràctiques emparades per la
Constitució espanyola. Legals i ajusta-
des a l’Estat de dret. Però una urna de
cartró amb paperetes a dins sense cap
efecte jurídic ni polític és “un torcebraç
a l’Estat de dret”, un desafiament im-
perdonable a la legalitat. Així és un Es-
tat espanyol producte de quaranta
anys de dictadura i quaranta més de de-
mocràcia empeltada de franquisme
sociològic. Un Estat en el qual un fiscal
del Tribunal Suprem defensa amb ar-
guments polítics la petició de pena de
nou anys d’inhabilitació per a Francesc
Homs per prevaricació i desobediència
en el procés participatiu del 9N. No cal
afegir res més.

Aquest és l’Estat espanyol que

moltíssims catalans volen abando-
nar i que alguns espanyols volen
transformar en un estat democràtic
del segle XXI. D’aquests espanyols,
una part vol fer la truita sense trencar
els ous –Coscubiela, Rabell i l’oficia-
lisme de Podemos-, però altres espa-
nyols, com Íñigo Errejón, han pres
consciència que per fer una truita
potser caldrà trencar els ous. A Cata-
lunya i a Espanya. I que si es trenquen
els ous, no serà un acte il·legítim. 

Però malauradament, també és
l’Estat espanyol que PP, PSOE i C’s vo-
len blindar a cop de precintar urnes,
amenaçar amb intervencions admi-
nistratives i, si cal, utilitzar la força. Ras
i curt, es neguen a desvincular-se de
l’herència franquista i sacrifiquen la de-
mocràcia i el progrés en nom de la uni-
tat d’Espanya.

A les portes Tribunal Suprem, unes
200 persones que acompanyaven Fran-
cesc Homs cridaven “volem votar”.
L’endemà, quan Artur Mas havia de de-
clarar com a testimoni, dos homes cri-
daven “traïdor, sediciós i corrupte”.
Tampoc no cal afegir res més.

Publicat a El Món.cat

per Gemma Aguilera

@IdoiaArreaza: La Sexta demana dis-
culpes a Múrcia per saludar en català?
M'hauré d'ofendre jo quan em parlen en
castellà doncs...

@josepcosta: Quan fem un manifest de
juristes dient que els problemes polítics
els han de resoldre els representants del
poble i no els juristes?

@JaumeTorres: Tot el que no sigui
Ernesto Valverde o Jorge Sampaoli per
substituir Luis Enrique serà una broma de
mal gust.

Opinió en 140 caràcters

4L'Espanya del Tribunal Suprem
per Bernat Dedéu

Encara em sorprèn com molts inde-
pendentistes que es vanten tothora de ti-
rar pel dret i de voler sobrepassar la llei
espanyola s’estranyin o es mostrin in-
dignats amb les represàlies amb què les
invencions autonomistes pretenen te-
nallar el referèndum o qualsevol inicia-
tiva que tingui com a centre gravitatori
el lliure albir dels catalans. Així darre-
rament, amb el dictamen del Consell de
Garanties Estatutàries (CGE) que, en un
informe no vinculant, detecta una pro-
blemàtica legal amb la disposició addi-
cional número trenta-u dels pressupos-
tos, que els vincula directament a la ce-
lebració del referèndum. Qualsevol ini-
ciativa vinculada a la consulta sobre
l’autodeterminació (a saber, que relligui
el futur de Catalunya a tot allò que de-
cideixin els seus ciutadans a les urnes)
serà necessàriament contrària a l’Esta-
tut, una llei espanyolíssima promulgada
per Sa Majestat, la d’abans, no la d’ara,
i, per tant, plenament subjugada a la car-
ta magna i la unitat d’Espanya.

Que uns pressupostos en què s’in-
clou un referèndum són il·legals als ulls
de la legislació espanyola no cal que ens
ho vingui a revelar el CGE, ni la Verge
Maria. Que de l’autonomia no en sor-
tirà la independència i que, consegü-
entment, mai es podrà ordir un procés
independentista “de la llei a la llei” (a
imatge de la transició espanyola del
franquisme a la democràcia sota vigi-
lància) és cada dia més palmari. De fet,
l’Estat espanyol va tramar hàbilment
aquesta estratègia al mateix Estatut
del 2006, que els catalans votaren amb
molta parsimònia: en el preàmbul de-

lirant del seu entramat ja es deixa ben
clar que “el Parlament de Catalunya, re-
collint el sentiment i la voluntat de la
ciutadania, ha definit Catalunya com a
nació, d’una manera àmpliament ma-
joritària. La Constitució espanyola, en
l’article segon, reconeix la realitat na-
cional de Catalunya com a nacionalitat.”

Relegant el concepte de nació al de
voluntat i de sentiment i descafeïnant-lo
a la carta magna com a nacionalitat, l’es-
panyolisme va assegurar-se hàbilment
que el Parlament i la Generalitat fossin
en ells mateixos un impediment legal
contra la voluntat lliure dels catalans. Al
seu torn, negant el caràcter de nació, hom
s’assegurava que el govern legítim dels
catalans no pogués apel·lar a les instàn-
cies internacionals, que reconeixen el dret
d’autodeterminació per a totes les na-
cions que viuen sota el jou d’una Admi-
nistració que n’impedeix el lliure albir.
Això ho sabíem de fa temps, com tam-
bé sabíem que el referèndum d’autode-
terminació no respon ni es basa en una
partida pressupostària d’uns comptes au-
tonòmics, ni en qualsevol iniciativa que
vulgui proclamar-se des d’un marc legal
autonòmic. No hi haurà llibertat, i això
ho entén tothom, que neixi d’una tera-
nyina immobilista.

El referèndum no depèn de cap en-
tramat legal, ni d’una disposició pres-
supostària. Només de 72 homes i dones
ardits que vulguin deixar-se l’ànima
pels seus votants i per tot allò que els han
promès. La resta, poesia barata i més ga-
rantia d’autonomisme.

Publicat a El Nacional.cat

4De garanties autonomistes

Parlen els
veïns

Albert
“Bé. Si han d’habi-
litar-hi un espai per
poder passejar, per-
què els nens puguin
jugar-hi, per a gent
gran o fer-hi una
zona per a gossos, és

una bona notícia. De fet, la idea de cons-
truir-hi edificis amb una zona verda a l’in-
terior em sembla molt bé.”

Marina
“M’agrada que ha-
gin començat, tot i
que arriba 11 anys
tard. Ja era hora
que s’hi fes alguna
cosa. La situació al
barri en els darrers

anys, pel que fa als equipaments, trobo que
és prou bona, però mai no sobren equi-
paments o zones verdes com aquesta.”

Carme
“No estic al cas dels
temps que han se-
guit aquestes obres,
tot i que sé que van
amb un cert retard.
Tot i això, qualsevol
cosa que es faci per

als veïns i el barri és bo i sempre és mi-
llor que arribi, encara que sigui tard, que
no pas que no arribi mai.”

David
“Està bé, perquè
fins ara no s’hi feia
absolutament res i
la situació feia mas-
sa temps que estava
aturada. Tot i això,
queda molta feina

encara per endavant i espero que també
solucionin el problema a les Casernes, tot
i que crec que jo això no ho veuré.”

Com valores l’inici de les obres del parc de les Casernes?
per Toni Enguix
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POLÈMICA4El Consell Plenari
del passat dia 1 de març va servir
per constatar que l’Ajuntament no
té la intenció de comprar els solars
on la Hermandad de Antiguos Ca-
balleros Legionarios porta a terme
les seves activitats.

Els grups municipals de la
CUP-Capgirem Barcelona i d’ERC
van presentar dos precs durant la
sessió on demanaven que l’Ajun-
tament compri els terrenys per ex-
pulsar els antics legionaris, ja que
es tracta de l’única operació ur-
banística que permetria l’expulsió.
Durant la seva intervenció, el con-
seller de la CUP, Ivan Altimira, va
demanar la compra “dels terrenys
del local actualment ocupat pels
antics legionaris per fer-hi un
equipament públic”. 

En la mateixa línia es va  mou-
re la intervenció del conseller
d’ERC Joaquim Pañart, que va de-
manar que el govern “compri els
solars per tirar endavant projectes
més urgents”. La resposta a la pe-

tició de la CUP i d’ERC va arribar
de la mà de la consellera de Bar-
celona En Comú Blanca Port.
Port, que va remarcar que l’actual
govern també rebutja la presència
del col·lectiu, va recordar que la pe-
tició de suspensió de la cessió
dels terrenys  “la va fer la matei-
xa alcaldessa al Consorci de la
Zona Franca, però el seu president
la va rebutjar”.

Posteriorment, Port va argu-
mentar el rebuig del seu govern al
prec d’ERC i la CUP pel fet que el
sòl que ara ocupa la Hermandad

no té la qualificació per a equipa-
ments sinó per a habitatges, cosa
que no permetria al govern fer-hi
equipaments públics.

PARC DE LES CASERNES 
D’altra banda, recentment s’ha co-
negut que el parc de les casernes,
que rebrà el nom de Parc d’Anto-
ni Santiburcio, es començarà a
construir entre l’abril i el maig.
Serà la primera gran actuació
després de l’acord signat a finals
del 2015 entre l’Ajuntament i el
Consorci de la Zona Franca. 

Els legionaris continuaran a Sant Andreu. Foto: Google Maps

Colau no comprarà els solars on 
hi ha els legionaris per fer-los fora

» Es tracta de l’única opció urbanística per expulsar el col·lectiu
» ERC i la CUP ho van demanar durant el plenari del dia 1 de març

La PAH ocupa l’oficina
del BBVA de Torres i Bages

PROTESTA4Un grup d’inte-
grants de la PAH, més de cin-
quanta, van ocupar el passat
dia 2 de març l’oficina del BBVA
que hi ha al carrer Torres i Ba-
ges amb Joan Torras. 

Des de la PAH van explicar
que el seu objectiu és que l’en-
titat bancària atengui a les fa-
mílies que estan reclamant can-
vis en la seva hipoteca i les que
estan pendents que el banc els
proporcioni un habitatge de llo-
guer social. Els membres del
col·lectiu que van dur a terme la
protesta van omplir de fulletons

l’oficina. Als papers s’hi podia
llegir el text següent: “BBVA
t’estafa amb l’IRPH, clàusules
terra i fa fora la gent de casa
seva”. L’ocupació es va anar
allargant i, fins i tot, unes quan-
tes persones van fer nit a l’ofi-
cina.  L’endemà els ocupants
que encara hi havia a l’oficina
bancària van marxar per anar a
aturar un desnonament al barri
de Roquetes, a Nou Barris.

De fet, la PAH ja va ocupar
la mateixa oficina el passat mes
de febrer per intentar nego-
ciar amb el banc. 

Homenatge a les dones 
de la Motor Ibèrica del 1976

HISTÒRIA4La parròquia de
Sant Andreu de Palomar va aco-
llir el passat dia 4 de març un
acte d’homenatge al grup de do-
nes, esposes dels treballadors de
la fàbrica Motor Ibèrica, que
l’any 1976 es van tancar per
protestar contra la retallada de
sous  i alguns acomiadaments
que volia dur a terme l’empresa.

La tanca va durar un mes i va
acabar de males maneres. La po-
licia va desallotjar la parròquia
per la força i la protesta tampoc
va servir perquè es fessin reali-
tat les reivindicacions. 

Unes 300 persones es van
reunir a la parròquia per assistir
a un homenatge que, principal-
ment, ha estat impulsat per Òm-
nium Cultural de Sant Andreu.
L’acte va començar amb un par-
lament de Lourdes Pinyol, coor-
dinadora d’Òmnium, mentre
que la periodista Jordina Tarré
va ser la conductora de l’home-
natge. Les diferents interven-
cions de tots els convidats van fer
aflorar les emocions de tots els
assistents, especialment amb la
projecció d’una pel·lícula pràcti-
cament inèdita d’aquells fets.

Una imatge posterior a l’ocupació. Foto: Twitter (CNT_Barcelona)L’EGM atorga 9.000 lectors 
a Línia Sant Andreu

COMUNICACIÓ4Les últimes
dades de l’Estudi General de
Mitjans (EGM) atorguen 9.000
lectors al periòdic Línia Sant
Andreu. D’aquesta manera, la
capçalera, fundada l’any 2010,
confirma la seva presència te-
rritorial al districte. 

Cal recordar, a més, que Lí-
nia Sant Andreu és l’única pu-
blicació del districte que està au-
ditada per OJD/PGD, i que dis-
tribueix 13.667 exemplars gra-

tuïts certificats a través del tei-
xit comercial i dels diferents
equipaments municipals.

Línia Sant Andreu pertany
al Grup Comunicació 21, que
edita en xarxa una vintena de
capçaleres de proximitat i dis-
tribueix 418.617 exemplars cer-
tificats a la ciutat de Barcelona
i la seva àrea metropolitana,
aconseguint arribar a nous tar-
gets de lectors complementaris
als de la premsa generalista.

IES Joan Fuster | Demanda dels familiars del professor assassinat
Els familiars d’Abel Martínez, el professor de l’IES Joan Fuster que va morir en mans d’un alumne

aviat farà un any, han presentat una demanda judicial per reclamar el milió d’euros d’indemnització
al Consorci d’Educació de Barcelona que ja havien reclamat per la via administrativa l’abril del 2016.

El Consorci ha dit que l’expedient està pendent de dictamen i que esperen arribar a un acord. 
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MOBILITAT4La plataforma Som
Meridiana ha publicat recent-
ment un manifest amb la in-
tenció de marcar ben de prop les
intencions de l’Ajuntament amb
la reforma de l’avinguda Meri-
diana. Al manifest, la platafor-
ma, que considera que l’única
proposta vàlida de les quatre que
va presentar el consistori és la
que contempla la reducció de
dos carrils (un per cada sentit),
deixa clar que assumeix el ma-
nifest ‘Volem deixar de ser la
Ciutat Oblidada!’. Aquest ma-
nifest el van publicar fa mesos
les associacions de veïns de La
Sagrera, Navas, Sant Andreu
de Palomar, juntament amb as-
sociacions de Nou Barris, Sant
Martí i la FAVB.

“Volem que la transformació
de la Meridiana tiri endavant ja
i sigui un projecte ambiciós.
Hem de fer una ciutat pels prò-
xims 30 anys i no trobar-nos
que d’aquí a pocs dies veiem que
no ha estat suficient”. Així s’ex-
plica Pau Maduell, portaveu de
Som Meridiana, en declara-
cions a Línia Sant Andreu. Ma-
duell deixa clar que “l’única
proposta que ens sembla bona
de les que va presentar l’Ajun-
tament és la que incorpora una
reducció de dos carrils” i afegeix

que “es tracta d’un bon punt de
partida per anar treballant en la
reducció progressiva del trànsit
al conjunt de la ciutat”.

Les intencions de l’Ajunta-
ment, tal com va explicar la ti-
nent d’alcalde Janet Sanz el
passat novembre en una reunió
amb els veïns, són enllestir la re-
forma en el tram que va entre
Aragó i Fabra i Puig durant
aquest mandat. Sobre això, Ma-
duell considera que “el projec-
te ha de ser global”. De fet, el
manifest de la plataforma de-
mana que les dues fases que

contempla l’Ajuntament per
dur a terme la reforma “siguin
fetes en una sola”. 

CONSENS POLÍTIC
Per últim, Som Meridiana tam-
bé té com a objectiu que el pro-
jecte de transformació d’aques-
ta avinguda vagi més enllà de
possibles canvis polítics. És per
això que han començat una sè-
rie de contactes amb les insti-
tucions implicades “per facilitar
que la transformació es faci amb
grans consensos i compromisos
clars de totes les parts”. 

La Meridiana és una de les avingudes d’entrada a la ciutat. Foto: Cristian López

Som Meridiana vol que s’acceleri
la transformació de l’avinguda

Entreguen 167 pisos del pla
de reforma de les cases barates

EL BON PASTOR4L’Ajuntament
ha entregat recentment 167 pisos
dels tres blocs que formen part de
la tercera fase de remodelació
de les antigues cases barates del
Bon Pastor als afectats per aques-
ta reforma urbanística.

Es tracta de pisos de quatre,
tres -la majoria-, dos i, en un cas,
d’una habitació construïts, tal
com expliquen des del consisto-
ri, “amb criteris de sostenibilitat

i d’estalvi energètic”. A banda de
la construcció d’aquests nous pi-
sos, l’Ajuntament també ha dut a
terme una millora de l’espai pú-
blic amb l’ampliació de zones de
vianants i zones verdes.

D’altra banda,  la redacció de
la quarta fase, d’un total de cinc,
d’aquest projecte de transfor-
mació urbanística ja està en
marxa. Significarà la construcció
de 245 pisos més.  

Suport polític a la construcció
del nou institut a La Sagrera

ENSENYAMENT4El plenari del
Districte va aprovar l’1 de març una
declaració a favor de la construc-
ció del nou institut a La Sagrera.

El text, que dóna suport a la
campanya ‘A La Sagrera fem ins-
titut’, que impulsen el col·lectiu
#instialasagrera, l’Associació de
Veïns de La Sagrera i la Coordi-
nadora d’AMPA’s del  districte, re-
coneix que al barri i al conjunt de
Sant Andreu “fa molts anys que hi
ha una manca de places d’educa-
ció pública”. Una situació, s’afegeix
en el document, que “a la secun-
dària es farà evident els pròxims
anys  amb l’arribada a aquesta eta-
pa dels infants provinents de no-
ves escoles i de les línies addicio-

nals”. Per tot plegat, tots els par-
tits insten al Consorci d’Educació
a “planificar la creació d’aquest nou
institut per tal que entri en fun-
cionament el curs 2019-2020”.

INSTITUT MARTÍ I POUS 
D’altra banda, la Generalitat ha ad-
judicat la construcció de l’Institut
Martí i Pous. Les obres restaura-
ran i habilitaran l’edifici B de la Fa-
bra i Coats. La intenció del Con-
sorci és que el centre entri en fun-
cionament el curs vinent en mò-
duls prefabricats i que els alumnes
es traslladin al nou edifici el curs
2018-2019. Per últim, l’Institut
Escola el Til·ler obrirà les seves por-
tes al setembre al Bon Pastor.
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ESPAI PÚBLIC/ Nova crida perquè les terrasses formin part
“d’un projecte de ciutat accessible, habitable i sostenible”.
A finals del mes passat, la FAVB va publicar un manifest on
tornava a reclamar la regulació de les terrasses i la preser-
vació de l’espai públic com a un dret col·lectiu.

El text subratlla que les terrasses són part del paisatge de
la ciutat des de fa temps i que s’han “acceptat i acollit amb nor-
malitat”, però alerta que la quantitat ha crescut en els darrers
anys i que, en conseqüència, l’espai públic s’ha deteriorat per
“la seva apropiació a gran escala pels agents econòmics i la
seva destinació a finalitats privades”. El manifest també recull
les exigències de la FAVB, com ara que es garanteixi un espai
públic ordenat i que es protegeixin els drets a la salut, al des-
cans i a la mobilitat, que hi hagi més inspeccions per sancionar
les terrasses que incompleixen la normativa o que es revisin
els impostos que paguen els seus propietaris, entre altres.

La FAVB torna a clamar per 
la regulació de les terrasses

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

COMIAT/ L’activista veïnal santsenc Josep Xarles va mo-
rir el passat diumenge 5 de març després de patir una llar-
ga malaltia. Xarles va ser vicepresident de la FAVB i tam-
bé va ser el fundador i el primer president del Centre So-
cial de Sants, el pal de paller de l’associacionisme veïnal
de Sants, Hostafrancs i La Bordeta, fundat el 1971.

La lluita de Xarles va ser premiada l’any 2008 amb la
Medalla d’Honor de Barcelona, però més enllà d’aquest
reconeixement, Xarles era molt conegut i estimat en el
món de l’activisme veïnal. Va arribar a la ciutat, al barri
de la Bordeta, quan tenia 16 anys i de seguida es va im-
plicar en les lluites veïnals contra el franquisme i va for-
mar part del grup de joves activistes que es reunien a
l’església de Sant Medir. Més endavant, va ser una
peça clau per algunes reivindicacions que van suposar
victòries importants pel districte, com ara la recupera-
ció del Vapor Vell, la construcció del parc de l’Espanya
Industrial o la transformació de les Cotxeres de Sants i,
de forma més recent, de Can Batlló.

La mort de Xarles arriba poc més de tres mesos des-
prés de la d’un altre dels grans noms propis de l’asso-
ciacionisme veïnal de la ciutat, Manel Andreu, que va mo-
rir el passat dia 26 de desembre i que era el president de
la FAVB quan Xarles formava part de la Junta.

L’associacionisme de la ciutat diu 
adéu a un dels grans, Josep Xarles

La FAVB, que exerceix d’acusació particular, confia que Millet sigui condemnat a presó

El judici del cas Palau, en marxa
JUSTÍCIA/ La Federació d’Associacions de
Veïns de Barcelona (FAVB), que exerceix d’a-
cusació particular en el cas de l’espoli, la co-
rrupció i el malbaratament al Palau durant
els anys en els quals Fèlix Millet i Jordi Mon-
tull n’estaven al capdavant, va oferir una
roda de premsa el passat 28 de febrer per
explicar la seva postura un dia abans de l’i-
nici del judici.

La presidenta, Ana Menéndez, el seu vi-
cepresident, Albert Recio, i l’advocat Àlex Solà
van ser els encarregats d’explicar el punt de
vista de la federació en aquest cas. Els repre-
sentants de l’entitat van explicar que aquest
cas entra en una doble dimensió, de “saqueig
del patrimoni públic” i de “corrupció política”.
Al mateix temps, es van mostrar confiats que
Millet haurà d’entrar a la presó i van assegu-
rar que en cap cas acceptaran un pacte que
impliqui una rebaixa de la condemna o que
serveixi per evitar que els principals acusats
(els mateixos Millet, Montull, l’extresorer de
Convergència, Daniel Osácar, i Gemma Mon-
tull) hagin d’ingressar a la presó.

Durant la seva compareixença, Ana Me-
néndez va assegurar que l’inici d’aquest judici
significa “un bombardeig a l’oasi català”, tot i
que va lamentar que alguns dels possibles
implicats en el cas no siguin jutjats perquè no
s’hagi pogut provar la seva participació. Me-
néndez també va dir que, malgrat que el sa-
queig ha acabat, “no ha canviat res” en la
direcció del Palau. Per la seva banda, el vice-
president Recio va apuntar que "el que estem
fent és defensar el dret dels ciutadans. Estem
parlant d’un procés que té una magnitud im-
portant i que suposa un desviament de fons
públics absolutament obscè i, per tant, de-

fensem el dret de participar-hi".  Posterior-
ment, Solà, que segons la FAVB ha tingut un
paper clau perquè l’entitat hagi pogut exercir
d’acusació particular, va afegir que espera
que, un cop que hi hagi una sentència ferma
sobre el cas, els acusats compleixin la pena
que se’ls imposi. El lletrat va assegurar que,
malgrat que la defensa faci servir l’edat avan-
çada o possibles malalties amb l’objectiu d’a-
conseguir un tercer grau, aquesta qualificació
s’ha de fer des de dins de la presó, de manera
que no veuria motius perquè això no es pro-
duís. Tot i això, l’advocat va assegurar que in-
tueix que els antics dirigents no passaran
massa temps entre reixes. L’única ‘concessió’
que la FAVB va fer va ser dir que no s’oposa-
ran a què Millet no hagi d’estar present a les
sessions del judici, de manera que només hi
haurà de ser a l'inici del judici i al seu final.

MILLET IMPLICA CDC
En la seva primera compareixença davant el
jutge, Millet va confessar l’espoli del Palau,
però també va implicar CDC en el cas.  L’em-
presari va afirmar que el Palau servia per des-
viar diners de Ferrovial a Convergència a
canvi d’adjudicacions d’obra pública i va afe-
gir que un 2,5% del total del cost de l’obra
era per a CDC, que ell rebia un 1% i que Mon-
tull es quedava amb un 0,5%.

EL CAS, EN UN BLOG
Precisament per anar seguint aquesta i al-
tres informacions destacades del judici, la
FAVB ha creat un blog informatiu en el qual
va explicant en diferents entrades totes les
novetats que es van produint al respecte. El
blog és a www.favb.cat/caspalau.
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MEMÒRIA HISTÒRICA/ Mante-
nir vives les lluites obreres del se-
gle passat. Aquest va ser l’eix
vertebrador de la Taula rodona
sobre la repressió franquista i el
moviment obrer que la Fundació
Macosa del Museu Històric-Social
de la Maquinista i Macosa va or-
ganitzar el passat dia 1 a la seva
seu, al carrer Ferran Junoy, al
districte de Sant Andreu.

Montse Milà, presidenta de la
Fundació, va ser la presentadora
de l’acte, que va moderar Munsa
Monpió, i en el qual hi van parti-
cipar Maria Calvo, una antiga
membre de la JSU i del PSUC, i
dos antics sindicalistes, Carles
Vallejo i Domènec Martínez.

Una taula rodona
sobre franquisme 
i moviment obrer

ENTITATS/ El Centre Social de Sants, amb el
suport de la FAVB i del Secretariat de Sants,
Hostafrancs i la Bordeta, va presentar el pas-
sat 23 de febrer una proposta per  desenca-
llar la tercera i última fase de la construcció
del calaix ferroviari de Sants. Aquesta incia-
tiva veïnal planteja modificar el Pla General
Metropolità i desafectar les parcel·les encara
per executar, al mateix temps que demana
deixar Can Vies fora d’aquest projecte. És a
dir, no enderrocar Can Vies.

Aquestes entitats defensen que aquesta
proposta permetria iniciar un procés de par-
ticipació veïnal per redibuixar els accessos al
Calaix i a l’estació de metro de Mercat Nou
del carrer Riera de Tena. Segons el Centre
Social de Sants, el sistema d’execució d’a-
quest pla d’actuació urbanística “fa actual-

ment inviable que es posin d’acord els pro-
pietaris de les finques afectades que fa 14
anys que estan en aquesta situació”, i consi-
dera que “ajornar en el temps aquesta afec-
tació no fa més que precaritzar els veïns i
veïnes que hi viuen”.

En aquest escenari també caldrà veure
fins on arriba el consens veïnal, ja que
també hi ha veïns que consideren que Can
Vies s’hauria d’enderrocar. De fet, fa unes
setmanes es fa presentar una altra inicia-
tiva que demanava l’enderrocament i la
construcció de la rampa, tal com establien
els plànols del 2003. D’altra banda, el go-
vern de Colau, que sempre ha defensat el
manteniment de Can Vies i havia demanat
a les entitats que agafessin la iniciativa, ha
dit que estudiarà la proposta veïnal.

Proposen desencallar el conflicte del Calaix
de Sants sense enderrocar Can Vies

HOMENATGE/ Coincidint amb el
primer aniversari de l’assassinat
de l’activista hondurenya Berta
Cáceres, la Plataforma Berta Vive va
dur a terme una sèrie d’activitats a
principis d’aquest mes per home-
natjar la seva figura.

Les jornades van arrencar amb
la projecció d’un documental so-
bre la seva figura als cinemes Gi-
rona i van seguir el dia 2 amb una
concentració davant del consolat
d’Hondures i una conferència a la
Casa Amèrica. Divendres 3 es va fer
el lliurament de premis del tercer
festival DONAMCINE i els actes es
van tancar el dia 5 amb una jornada
cultural al matí i un concert a Can
Masdeu, a Collserola.

Quatre dies per
recordar la figura
de Berta Cáceres

ECONOMIA/ Els temps estan
canviant ràpidament i, per tant,
les relacions entre les persones
també. L’economia no és un as-
pecte de la nostra vida quoti-
diana que es mantigui aliè a to-
tes aquestes modificacions i per
tal d’abordar els canvis, l’Aula
Sagrada Família, a la Dreta de l’Ei-
xample, va ser l’escenari d’una xe-
rrada sobre noves economies el
passat dia 2 de març.

En aquesta trobada, oberta a
la participació dels veïns, hi van
participar diferents representants
del Banc del Temps de la Sagrada
Família, del Mercat del Pagès, del
Grup ECOS i de l’associació Es-
querra de l’Eixample Coopera. 

Una xerrada
temàtica sobre
noves economies

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

La UB i la FAVB fan pinya per recordar
45 anys de lluites veïnals

ASSOCIACIONISME/ La Universi-
tat de Barcelona i la FAVB sumen
forces per recordar gairebé cinc
dècades de lluites veïnals a la ciu-
tat. La federació i la UB han signat
un acord perquè es traspassi l’ar-
xiu històric de l’entitat al Pavelló
de la República amb un triple ob-
jectiu: aconseguir la preservació
de tot el material, que inclou al-
guns documents molt antics que
s’han de digitalitzar, permetre la
catalogació de tots ells i, per
últim, facilitar l’accés a totes
aquestes fonts d’informació (car-
tells, fotografies i textos) dels úl-
tims 45 anys a tothom qui les
vulgui consultar. 

El fons de la FAVB és el més im-
portant i extens que existeix sobre
el paper dels veïns durant els anys
de la transició i serveix per ajudar
a entendre com s’ha transformat
la ciutat en aquests anys. L’acord
té una validesa de 10 anys, però
tant la FAVB com la UB esperen re-
novar-lo. Això sí, manté la federa-
ció com a única propietària de
tota aquesta documentació.

El conveni es va presentar el
passat dia 2 amb una comparei-
xença conjunta de la presidenta
de la federació, Ana Menéndez, i
del director del Centre d’Estudis
Històrics Internacionals-Pavelló de
la República i vicedegà de la Fa-
cultat de Geografia i Història de la
UB, Andreu Mayayo. 

Menéndez va felicitar-se per la
importància de l’acord i va dir que
això pot servir perquè les diferents
associacions de veïns de la ciutat
“prenguin consciència de la im-
portància dels seus fons docu-

mentals” i els vulguin compartir.
“Amb aquest acord amb la univer-
sitat volem donar visibilitat a tot el
nostre llegat i posar-lo a l’abast de
tothom”, va afegir la presidenta.

Qui també va mostrar-se satis-
fet va ser Mayayo, que va destacar
que “si la ciutat és com és, només
és gràcies a tots els moviments
veïnals”, i va afegir que aquest fons
documental servirà per “cobrir
l’actual dèficit que tenim sobre la
història de l’associacionisme de la
ciutat”. Mayayo va explicar que a
la universitat li interessa “el moll de
l’os de la Favb: actes de reunions,
cartes, demandes, al·legacions a
plans urbanístics...” i va admetre
que, gràcies a aquests documents,
serà possible aportar “una visió
més policèntrica del moviment
veïnal, on els veïns es convertiran
en els protagonistes de la història
i no en actors secundaris”. “Fins ara
s’ha fet un relat d’un passat que
no es correspon amb la realitat”, va
afirmar. 

Després de les intervencions
de Menéndez i de Mayayo va
prendre la paraula l’historiador i
periodista Marc Andreu, que va
destacar el valor del fons de la
FAVB, que “explica la història d’un
temps i d’un país”. Andreu també
va voler destacar el paper que ha
jugat la federació des del 1972
(l’any en el qual va ser legalit-
zada) i va assegurar que va servir
com a “paraigües dels movi-
ments democràtics que encara
no estaven legalitzats”. L’historia-
dor ha tractat el tema de les llui-
tes veïnals a la ciutat en el seu
llibre Barris, veïns i democràcia.
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Arribem a primera hora de la
tarda al Parlament. És dia de
sessió plenària. A la planta

noble, les corredisses per anar a
votar quan sona la campana se
succeeixen. Les converses de pas-
sadissos també. I enmig d’aquesta
atmosfera ens rep el president
Puigdemont. Parlem en clau local
durant una hora i mitja. La proxi-
mitat com a fil conductor.

Ja fa setmanes que va complir el
seu primer any de mandat. Quina
nota es posa en clau metropoli-
tana?
No em poso nota. Crec que no ens
l’hem de posar nosaltres. Ens po-
séssim la que ens poséssim no
seria creïble. Si la tiréssim massa
avall, la gent diria que és falsa mo-
dèstia. Si la tiréssim massa amunt,
es diria que és sobrevaloració. La
nota l’han de posar els ciutadans i,
sobretot i en particular, els alcaldes
i alcaldesses d’aquest territori.

Amb tots ells ha demostrat tenir-
hi una bona sintonia. Per exem-
ple, l’alcaldessa de l’Hospitalet,

Núria Marín, ens deia en una en-
trevista que fa un any el diàleg
amb la Generalitat “no era possi-
ble” i que des de la seva arribada
a la presidència sí que ho és. Què
ha canviat?
No ho sé, perquè no puc respon-
dre per quina era la relació fa un
any i què és el que fa explicable
que hi hagués la situació que hi
havia. Segur que hi ha arguments
per a tots els gustos.

Potser el seu passat d’alcalde és
un factor diferencial que explica
el canvi.
El que és cert és que jo em conti-
nuo sentint alcalde. Quan vaig a
un municipi empatitzo directa-
ment amb l’alcalde o l’alcaldessa,
al marge del color polític que tin-
gui. Perquè sé que tots ells han
estat al capdavant de la societat
en uns moments molt difícils i
que són els primers responsables
que el sistema no hagi caigut. Per
tant, s’ha de ser solidari amb ells,
perquè, de fet, difícilment tenim
agendes gaire divergents de país. 

Ah no?
El que preocupa un alcalde o al-
caldessa preocupa el president de
la Generalitat. I per això jo em
poso a disposició de tots els ajun-

taments, que són la primera línia
de defensa de l’Estat del benestar.
Fer-ho forma part de la meva con-
vicció, que a més a més ve ali-
mentada per aquesta vocació
d’alcalde que jo no he deixat de
tenir. La mirada d’alcalde no es
perd mai. 

Refer ponts amb l’àrea metropo-
litana ha estat i és una de les
seves prioritats?
És una prioritat de país. L’àrea me-
tropolitana és una estructura d’Es-
tat. No hi pot haver futur de
progrés per a Catalunya sense la
realitat metropolitana, que està
cridada a jugar un rol aglutinador i
vertebrador potentíssim. Tant si
ens ho mirem des d’un punt de
vista econòmic com de coneixe-
ment, d’agenda social... L’àrea me-
tropolitana en el seu conjunt és un
pilar fonamental. Catalunya es
juga el seu futur aquí. 

Sobretot en termes econòmics,
per descomptat.
La part del PIB de Catalunya que
es concentra en aquest territori
és immensa, i la potencialitat que
té també. Només que analitzem
el teixit de centres de recerca i de
coneixement públics i privats ja
ens en fem la idea. És un dels
grans districtes europeus. Per
tant, aquesta vocació europeista
que té tot l’entorn metropolità és
el factor que el Govern no només
vol acompanyar, sinó també po-
tenciar. Comptem plenament
amb el rol que ha de jugar tot
aquest territori en la construcció
de la Catalunya del futur.

Entenc que fa referència a la Ca-
talunya independent que vostè
desitja, però estem parlant d’un
territori on, tradicionalment, l’in-
dependentisme ha arrelat poc.
No ens obsessiona fer créixer la
base independentista a l’àrea me-
tropolitana. El que és important és
que compartim allò que ja sabem
que existeix: el capteniment de-
mocràtic. Diguem-ho d’una altra
manera. Durant moltes dècades,
l’autonomisme ha governat re-
gions de Catalunya netament in-
dependentistes i no ha passat res.
És a dir, el tema no va de ser o no

ser independentista, o de ser o no
ser autonomista. Tothom pot con-
tribuir a la defensa i al sosteniment
del país. Jo no tinc cap dubte que
els ciutadans de l’àrea metropoli-
tana ja ho fan al mateix nivell que
la resta i que ho seguiran fent, hi
hagi una majoria política d’un sen-
tit o d’un altre. Perquè per sobre de
tot, el que sí que és indiscutible és
el seu compromís democràtic. 

La defensa del dret a decidir.
Exacte. Totes les enquestes que es
publiquen sobre quina és la per-
cepció dels catalans respecte del
dret a decidir indiquen que la im-
mensa majoria, el 80% i de vega-
des més, estan d’acord a fer un
referèndum. I això no prejutja que
estiguin a favor o en contra de la
independència. 

Més aviat sembla que estan divi-
dits, en aquest sentit.
Això és secundari, quan parlem de
respecte al dret a decidir. El que és
important és aquesta voluntat de
resoldre i de voler construir un es-
devenidor comú a partir de la de-
mocràcia. I aquí no hi ha diferències.
És igual la Catalunya metropolitana
que la Catalunya no metropolitana.
La Catalunya central que la Catalu-
nya perifèrica. És igual. El capteni-

Entrevista

Carles Puigdemont
President de la Generalitat
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Fotografia: Neus Marmol

“L’àrea metropolitana és una estructura
d’Estat: ens juguem el futur aquí”

“La independència
no és l’objectiu, 

és l’instrument per
tenir un futur millor”
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– Molta gent veu amb por el camí
cap a la independència, president.
– És clar, perquè hi ha una maquinària per
atemorir. Es diuen ridiculeses grotesques.

– Molts ciutadans se les creuen.
– No ens han de tremolar les cames.
Val molt la pena construir un nou país.

ment és el mateix. I això és una de
les coses de les quals com a país ens
hem de sentir més orgullosos. Hi ha
una solidesa de la convicció demo-
cràtica, es pensi el que es pensi, que
és el que fa fort el moviment del
dret a decidir. 

Això no li qüestiono.
[Fa una pausa]. Per tant, tot ple-
gat és el que ens fa sentir molt
esperançats pel que fa a la cons-
trucció d’aquest país. Al costat
d’aquest 80% llarg de gent que
totes les enquestes diuen que vol
un referèndum, hi ha gairebé la
mateixa xifra de ciutadans que
acceptarien el resultat d’aquesta
votació. I això són tant els del sí
com els del no. Què vol dir,
doncs? Que som una societat no
només profundament democrà-
tica, sinó també profundament
unida entorn de la idea de resol-
dre les legítimes diferències polí-
tiques a través del vot. 

En tot cas, des del món indepen-
dentista es vol fer un referèndum
per guanyar-lo, i això passa per
fer créixer la base que dóna su-
port a l’Estat propi a l’àrea metro-
politana. Què s’ha de fer?
Explicar que l’objectiu no és la in-
dependència. La independència
és un instrument, com pensàvem
que podia ser-ho l’autonomia, per
al desenvolupament de les perso-
nes, dels col·lectius, de les empre-
ses, de les famílies. Però ho hem
intentat i hem vist que el vehicle,
l’autonomia, ja no era útil. Al revés,
anava perdent capacitat de res-

posta davant dels problemes i les
demandes de la gent. Tant si par-
lem de mobilitat, de la qual l’àrea
metropolitana n’és deficitària, i de
quina manera, com si parlem
d’habitatge, de pobresa energè-
tica, de refugiats, de salut... L’ins-
trument autonomia ha caducat. A
més, està en mans d’un Estat, go-
vernat pel PP durant molts anys i
cridat a ser-ho per la dreta espa-
nyolista durant molts més, que es
dedica a anar reduint les compe-
tències i la capacitat financera de
l’autonomia. Per tant, què li diem a
la gent? 

Que cal un Estat independent?
Que per seguir prestant bons ser-
veis i garantir el futur dels fills i néts
de tots els catalans que viuen i tre-

ballen a Catalunya, ens cal un ins-
trument modern i nou. I aquest
instrument es diu Estat: Estat inde-
pendent. Però és un instrument.
L’objectiu continua sent el mateix.
Així com al principi l’autonomia va
donar resposta a les esperances de
molta gent i va poder desplegar
una xarxa de centres de salut, edu-

catius i d’infraestructures territo-
rials i comarcals molt poderosa,
l’Estat és l’instrument que pot
donar resposta als desafiaments
del segle XXI. 

Expliqui’s.
L’exigència de la societat catalana,
cada vegada més internacionalit-
zada, que sent propis els desafia-
ments com el canvi climàtic, les
crisis humanitàries i la lluita per la
democràcia i la pau al món, fa ne-
cessària un altre instrument. Hi ha
un desig d’insubornable moderni-
tat en tots els catalans, pensin el
que pensin. De país modern, di-
guem-ne. I per donar resposta a
aquesta aspiració de modernitat,
que històricament sempre ha tin-
gut Catalunya, avui l’instrument es
diu Estat. És l’explicació d’això el
que farà que molta gent entengui
que, tingui la identitat que tingui,
cosa que és innegociable, l’instru-
ment per respondre i donar espe-
rança i oportunitats de futur es diu
Estat propi. 

Vostè parla d’esperança i d’opor-
tunitats, però molta gent veu
amb por el camí cap a la indepen-
dència. I no sé si la via unilateral
per arribar-hi hi ajuda gaire.
La por paralitza. És un instrument
al servei del conservadorisme més
retrògrad, del poder clàssic, que
amb la por en fa prou per paralit-
zar. Però crec que a això ens hi hem
de sobreposar tots. Jo el primer,
com a president, però seguida-
ment tothom. Aquí no ens han de
tremolar les cames. Perquè val la

pena, val molt la pena, que inten-
tem construir un país en el qual pu-
guem sentir que l’Estat no ens va
en contra, com passa ara.

No tothom comparteix aquesta
visió.
Bé, jo crec que avui a Catalunya no
cal ser independentista per perce-
bre que l’Estat espanyol ens va en
contra. Qui agafa el tren cada dia
sap de què parlo, per exemple.
Però és veritat que cal tenir coratge
per sobreposar-se a les campanyes
de la por que ens fan. Que si per-
dràs la pensió, que si no podràs
anar a visitar els teus parents de
fora, que si no podràs parlar en cas-
tellà... Un seguit de ridiculeses gro-
tesques, vaja.

Però que molta gent es creu.
És clar, perquè hi ha tota una ma-
quinària de propaganda orientada
a la política de la por. I no hi ha res
més allunyat de la llibertat i de la
democràcia, siguis independen-
tista o no, que la por i l’actuació en-
caminada a construir una narrativa
per atemorir la bona gent. És injust,
a més a més. Perquè és clar que la
gent pot tenir motius per estar pre-
ocupada... ¿Però que no ho està ja
avui en dia per les pensions, per ex-
emple? Qui espanta les pensions
avui? No és pas l’independentisme.
És un Estat espanyol que va bui-
dant la guardiola d’una manera
que tothom sap que posa en risc el
sistema. I això no ho està fent l’in-
dependentisme. Ho està fent l’u-
nionisme. 

Potser s’hauria d’explicar millor,
doncs.
El que ens agrada explicar sempre
és que l’Estat català del futur no pot
cometre l’error de l’Estat espanyol,
el qual té territoris que senten que
els va en contra. L’Estat català ha de
ser el de tots els catalans, pensin el
que pensin. Se sentin espanyols o
se sentin d’un altre origen, perquè
això és innegociable. Però l’Estat
l’han de sentir com a propi. 

Com s’aconsegueix això?
Garantint que quan necessitin de
l’Estat un bon servei de Rodalies, el
tinguin. Que quan necessitin de
l’Estat unes bones pensions, les
tinguin dignes. Que quan necessi-
tin de l’Estat un bon salari mínim,
el tinguin. Que quan necessitin tot
un seguit de prestacions per com-
petir amb altres territoris europeus

on la seva administració sí que els
ajuda, l’Estat respongui. Que quan
exigeixin un model energètic amb
uns preus de l’energia adequats,
l’Estat hi sigui. Amb tot, un Estat
que vetlli pels interessos de tots els
catalans i que no els pregunti de
quina manera pensen. Avui sabem
tristament que l’Estat espanyol sí
que ens pregunta si som d’una
manera o d’una altra, com ha de-
mostrat amb les beques, per ex-
emple. ¿Per què els estudiants
catalans han hagut de rebre més
tard que la resta d’estudiants d’Es-
panya l’import de les beques al
qual tenien dret? 

Vostè què creu?
Per què són catalans? Aquest error
que comet l’Estat espanyol de dir-
nos que, per ser espanyols, primer
hem de deixar de ser catalans,
nosaltres no el cometrem. Aquest
és el gran atractiu de construir un
nou Estat independent: que el pot
fer la gent, pensi el que pensi. No
cal ni tan sols sentir-se catalanista
per poder participar en la decisió
de com serà l’Estat que governarà
la teva vida. No cal. No estem da-
vant la construcció d’un Estat iden-

titari. Ningú et demanarà deixar-te
de sentir espanyol per construir i
participar activament de l’Estat ca-
talà. No t’ho demanarà ningú. Al
contrari, serà un Estat modern. 

N’hi ha prou amb aquesta argu-
mentació per vèncer la por de la
qual parlàvem abans?
Bé, jo crec que aquesta és la forta-
lesa en la qual podem basar-nos
per desconstruir les campanyes de
la por. Per lluitar contra la propa-
ganda injusta dissenyada per es-
pantar la bona gent d’arreu del
país. I és aquesta fortalesa la que
també explica la força, encara ara,
del nostre moviment, malgrat
tenir-ho tot en contra.

[Continua a la pàgina següent] 4
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“Ningú et demanarà
que et deixis de

sentir espanyol per
construir i participar

de l’Estat català”

“Qui espanta les 
pensions avui és 
l’Estat espanyol, 

que les posa en risc 
buidant la guardiola”
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Parlem de Barcelona, president.
Aquí, als districtes més cèntrics
(Ciutat Vella, Gràcia, Eixample i
part de Sant Martí i Sants), el tema
estrella és el turisme. Com veu
aquest debat?
Nosaltres hem dit en més d’una
ocasió que hem d’anar alerta amb
la turismofòbia. El turisme és un
sector molt important a Catalunya.
Crea llocs de treball directes i indi-
rectes. Té efectes immediats sobre
el sector serveis i el primari. Els tu-
ristes es mengen els nostres en-

ciams, la nostra carn, es beuen la
nostra llet i així amb tots els pro-
ductes que produïm. Compren els
nostres objectes. Consumeixen
cultura i oci. Compren habitatge,
mobiliari... És a dir, els 18 milions de
turistes que visiten Catalunya són
molt importants per a la nostra
economia i la creació de llocs de
treball. ¿Com podem combatre el
nivell d’atur que tenim si anem en
contra d’un dels sectors que té ca-
pacitat de generar ocupació? Per
tot plegat, jo m’oposo a la turis-
mofòbia.

Potser hi ha llocs on els efectes ne-
gatius col·laterals pesen més que
aquesta argumentació.
Bé, dit això, també estic absoluta-
ment d’acord que el turisme, com
tota activitat econòmica, ha de
tenir unes pautes de regulació per-
què no es converteixi en la llei de la
selva i perquè es vagi adaptant tot
el que calgui a l’evolució del sector.
Avui hi ha una part de Barcelona
que percep el turisme com un pro-
blema, és cert. Per tant, hem de
veure per què està passant això,
què hi ha de veritat i quins canvis
s’han d’impulsar. Però sempre aler-
tant que no podem anar en contra
d’un sector que encara té una gran
capacitat de creació de llocs de tre-
ball i de generació de riquesa. 

Precisament, la creació de llocs de
treball i la generació de riquesa és
la urgència més important als dis-
trictes menys cèntrics (Nou Barris i
part d’Horta i Sant Andreu). En
aquests barris són molts els que ja
no poden pagar ni el lloguer de
casa seva. 
Aquest és un tema que ens pre-
ocupa molt. I treballem per explo-

rar de quina manera podem inter-
venir-hi, respectant lògicament el
mercat, perquè no hi hagi ni llo-
guers abusius ni una bombolla
que exclogui part dels veïns de la
possibilitat de viure al seu barri.
Som conscients que hi ha una reali-
tat que, si no la controlem, ens pot
causar uns efectes perversos. Però
hem de conciliar les dues coses: el
dret a l’habitatge i el dret al mercat
i a la propietat immobiliària.

Regular aquest mercat soluciona-
ria el problema?
No és tant el fet de regular-lo,
sinó el fet de posar incentius
perquè hi hagi lloguer social. En
aquest àmbit sí que les adminis-
tracions, i particularment la mu-
nicipal, té recursos per poder-ho
fer. Segurament no pot subven-
cionar l’IBI, però deu poder bo-
nificar una part d’aquest impost
a canvi d’un lloguer assequible,
per exemple. Bé, hi ha diverses
fórmules, ara no vull destacar-ne
cap en concret. El que s’ha de fer
és invertir-hi molt amb diàleg,
amb concertació... És un treball
d’ajustament fi. És probable que
el que sigui vàlid per a un barri
no ho sigui per a un altre. Per
tant, potser una política general
per resoldre el problema no és
tan convenient com la idea d’ac-
tuar zona per zona. Tot plegat
demana poca demagògia i molta
més efectivitat pràctica.

Últimament han firmat acords im-
portants amb l’Ajuntament, com
el de l’esperat tancament de la
Model o el que permetrà fer arri-
bar el metro als barris de la Ma-
rina. S’entén bé amb l’alcaldessa
Ada Colau?
Sí, en general m’entenc bé amb el
conjunt d’alcaldes i alcaldesses, i
en particular amb l’alcaldessa de
la capital de Catalunya. Gairebé
és una obligació, però també és
una convicció. Si Barcelona va bé,
Catalunya va bé. I si les coses li
van bé a Catalunya, a Barcelona
també. Això ho hem entès tots
dos i, per tant, des d’aquest punt
de vista ja hem demostrat que
ens podem entendre. Vostè acaba
de posar alguns exemples de
grans acords, dels quals n’estic
molt orgullós.

En destacaria algun en particular?
El de la Model, perquè feia dèca-
des que es reclamava i ara, sense
fer gaire soroll, hem pres decisions
pràctiques. Això és el que jo voldria
posar en relleu, perquè són coses
que sumen. Repeteixo: si Barce-
lona va bé, Catalunya va bé. I al
revés igual.

Creu que Barcelona va bé després
de dos anys de govern Colau? El
seu partit a nivell local diu que

veu la ciutat “degradada”, “sense
rumb”... I a districtes com les Corts
i Sarrià s’han viscut fenòmens,
com el de les okupacions, que han
aixecat polseguera en llocs gens
habituats a aquestes situacions.
Jo no puc fer les funcions de cap
de l’oposició de l’Ajuntament de
Barcelona. Jo respecto tothom i,
per tant, no entraré en un debat
d’anàlisi política de la ciutat. Tinc
la meva opinió al respecte, lògi-
cament, però jo visc a Girona i
conec bé la realitat d’allà. La de
Barcelona la conec prou bé, però
crec sincerament que no em
pertoca a mi entrar ara en un
debat de la gestió municipal de
la ciutat.

Li preguntava en tant que capital
de Catalunya, perquè com deia
vostè, per al país és molt impor-
tant que Barcelona vagi bé.
Davant dels grans desafiaments
que té el país, jo estic convençut
que Barcelona no s’hi girarà d’es-
quena. Finalment, estic content
que avui l’Ajuntament de Barce-
lona, després d’un període inicial
que podia ser incert, estigui amb
el Mobile World Congress, per
exemple. Em satisfà que passi

això. I és que el fet que alguns
dels projectes que té el país
comptin amb l’empenta de Bar-
celona és fonamental, perquè és
una gran ciutat internacional.
També estic content que Barce-
lona es comprometi a defensar
el dret a decidir i que la seva al-
caldessa participi en el Pacte Na-
cional pel Referèndum. 

Però encara no ha posat a votació
l’adhesió de la ciutat a l’Associació
de Municipis per la Independència.
No... [Somriu]. Però a mi sempre
m’agrada veure les coses en posi-
tiu. I com que el president de la
Generalitat no pot fer de cap de
l’oposició d’enlloc, ni de Barcelona
ni de cap altre municipi, l’obliga-
ció que té el Govern és la de col·la-
borar amb tots els ajuntaments. I
jo crec que això també val a l’inre-
vés. Els ajuntaments tenen una
part de responsabilitat amb el
país. I més si s’és la capital de Ca-
talunya. En aquest cas, crec que hi
ha un plus de responsabilitat. Tot
plegat és un win-win, i en aquest
escenari ens movem.<

“Hem de vigilar amb la turismofòbia: 
no podem anar en contra del sector” 

Acabem preguntant 
al president si, una vegada
finalitzi el mandat, li agradaria 
tornar a ser alcalde de Girona:

“Jo tota la vida em sentiré alcalde. 
Va ser una etapa molt feliç. Però des que
sóc president de la Generalitat la meva
vida ha canviat radicalment, i Girona està
en molt bones mans. Si quan acabi el
mandat tinc la possibilitat de fer política
en majúscules, no la descarto. Però ja 
ho veurem. Això no interessa a ningú, 
perquè ja no seré president. [Somriu]”

“Si Barcelona va bé,
Catalunya va bé. 
I al revés igual. 

Tant Colau com jo
ho hem entès”

“Estic content 
que Barcelona 
es comprometi 

a defensar 
el dret a decidir”
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INNOVACIÓ4A petició de la se-
gona tinença d’alcaldia, que en-
capçala el regidor Jaume Coll-
boni, representants dels eixos co-
mercials van visitar a finals de fe-
brer l’espai 4YFN del Mobile
World Congress (MWC) a Mont-
juïc, on van poder conèixer les
últimes novetats de la tecnologia
mòbil que proposen les micro-
empreses emprenedores. 

La visita, on també hi va es-
tar present la regidora de Co-
merç, Montserrat Ballarín, v
servir perquè els comerciants
agafessin idees i aplicar-les al co-
merç de proximitat. A més, du-
rant aquella visita els represen-
tants de les associacions comer-
cials van poder intercanviar ide-
es i parlar sobre les necessitats
comunes del sector. 

Entre algunes de les aplica-
cions que es van presentar, des-
taca les que ajuden a seleccionar
aliments i entregar-los a domi-
cili o una altra que permet con-

vertir un catàleg de productes en
anuncis publicitaris en format de
vídeo. Una oportunitat perquè
les empreses de tecnologia po-
guessin també compartir im-
pressions amb uns potencials
clients com són els botiguers. 

Amb tot, els comerciants van

expressar que aposten per les no-
ves tecnologies i per estar sem-
pre al dia de les últimes aplica-
cions per fer que el comerç de
proximitat sigui més competitiu.
A més, els botiguers van desta-
car la importància de participar
en trobades com aquesta. 

Els botiguers durant la visita. Foto: Twitter (@jaumecollboni)

El comerç de proximitat busca
aliats al congrés de mòbils

» Els eixos visiten l’espai 4YFN del Mobile World Congress a Montjuïc
» Allà van conèixer aplicacions que poden ajudar a potenciar el sector

Premien els aparadors 
de tres botigues del districte

RECONEIXEMENT4Tres boti-
gues de Sant Andreu van rebre
el passat 15 de febrer un premi
pels seus aparadors de Nadal. Es
tracta de La Botiga de l’Antònia,
al Bon Pastor; la drogueria En-
torn, de Baró de Viver, i de La
Mar de Arreglos, ubicada a la
Trinitat Vella. Van ser guardo-
nades en el marc del segon con-
curs d’aparadors de Nadal que
celebra l’Ajuntament. Enguany,
al certamen hi han participat
una seixantena de comerços de
tota la ciutat. 

L’entrega dels premis es va
celebrar a l’Ateneu Popular de
Nou Barris i va estar presidida
per la regidora de Comerç,
Montserrat Ballarín, que va des-
tacar durant l’acte que l’objectiu
del concurs és “conscienciar so-
bre el paper i la implicació del

teixit comercial a la ciutat”, el
qual també pretén “visualitzar,
potenciar i professionalitzar el
comerç de barri, fomentant el
consum de proximitat”. 

A més dels tres comerços
vencedors de Sant Andreu pre-
miats, també se’n van donar
uns altres cinc. En concret, la
farmàcia Chacón, a Trinitat
Nova; la farmàcia Domínguez, a
Ciutat Meridiana; Tomàs Pe-
rruquers, a Roquetes; l’Òptica
Lago, al Besòs i el Maresme, i a
l’establiment Bayot Collado,
ubicat a la Marina. 

Els guanyadors han rebut
com a premi un assessorament
personalitzat perquè puguin mi-
llorar la sostenibilitat econòmi-
ca del seu negoci, incrementar la
quota de mercat i modernitzar
els seus canals de comunicació. 

Moment de l’entrega dels premis. Foto: Ajuntament

ENTITATS4El comerç català té
un nou actor sobre el taulell. Es
tracta de RETAILcat, una fede-
ració que engloba la Fundació
Barcelona Comerç, Barcelona
Oberta, Comertia i Cecot Co-
merç, i que va nèixer en un acte
al MACBA el passat 23 de febrer. 

Aquesta nova entitat repre-
senta 30.000 botigues de tot el
país –al voltant d’un terç del to-
tal–, les quals donen feina a
230.000 treballadors, gairebé
la meitat de tot el sector a Cata-

lunya. Estarà al capdavant de la
nova associació el president de
Comertia, Joan Carles Calbet,
que va explicar que RETAILcat
neix “com una entitat participa-
tiva amb la voluntat de debatre
i buscar conjuntament vies per
afrontar els grans reptes que té
al davant el comerç”. En aquest
sentit, Calbet va assegurar que la
nova associació vol ser “gestio-
nada amb transparència i amb
una estructura flexible”. 

Amb el naixement de RE-

TAILcat s’intentarà omplir el
buit que va deixar la Confede-
ració de Comerç, la qual va des-
aparèixer fa uns mesos a causa
de la gestió del seu secretari ge-
neral, Miquel Àngel Fraile. 

Per la seva banda, el presi-
dent de BCN Comerç, Salva
Vendrell, va dir que no deixaran
passar “cap oportunitat” d’influir
en les polítiques comercials i
urbanístiques” que assegurin la
competitivitat del comerç de
proximitat català”. 

El petit comerç es reagrupa

Presentació de la nova entitat de comerciants. Foto: Twitter (@davidgarrofe)

Jornades | La primera Setmana del Comerç, a finals de mes
Barcelona serà l’escenari de la primera Setmana del Comerç, una iniciativa pionera que es farà 

entre els dies 20 i 26 de març perquè professionals relacionats amb el sector intercanviïn experiències 
i idees. La jornada inaugural tindrà lloc a la Llotja de Mar el dia 20 de març, mentre que el Mobile World

Centre de plaça Catalunya acollirà els dies posteriors jornades sobre competitivitat en el comerç.
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Com està actualment la re-
lació de la fundació amb l’A-
juntament?

Bé. La fundació ha volgut tenir una
bona relació amb tots els governs,
fins i tot quan hi ha hagut temes que
ens han enfrontat. I ara passa exac-
tament el mateix. 

Doncs teníem entès que el con-
veni de la fundació amb l’Ajun-
tament, l’espina dorsal dels in-
gressos de l’entitat, estava en
stand by...
No. Sí que és veritat que ens agra-
daria signar els convenis abans,
però això no és d’aquest any, ja que
passa sempre. 

I en quina situació està el conve-
ni d’enguany?
N’hem parlat, però encara no hem
posat fil a l’agulla. Si tot va bé, està
previst que se signi abans de l’estiu.
S’ha de renegociar tot des del prin-
cipi. Sabem que hi haurà partides
que quedaran pràcticament anul·la-
des, però n’hi haurà de noves. 

Quines queden anul·lades?
Hi haurà una rebaixa substancial de
la partida de passarel·les. Sabem que
no són una prioritat per a la Direc-
ció de Comerç. No és una cosa que
els hi faci molta il·lusió promocionar. 

Per què?
Entenen que la despesa que té una
passarel·la de moda és molt eleva-
da i que no té prou retorn directe
per al comerciant. Amb les desfila-
des mostrem als veïns que tenen tot
el que volen a cinc o 10 minuts ca-
minant. En aquest sentit la funcio-
nalitat és molt bona, i el retorn im-
mediat l’endemà també. Però no dei-
xes de gastar-te molts diners en no-
més dues hores. Si ho planteges així,
tenen la seva part de raó. Però si ho
fas des del punt de vista que és una

festa per al barri, potser no és tan car.
Però vaja, les prioritats ara mateix no
són aquestes. 

Quines són? 
Treballar amb talent jove, amb dis-
senyadors emergents... Fer un altre
tipus de passarel·la. Aquest any no
es faran a la primavera, perquè no
donarà temps. Bé, sí que  hi haurà
alguna desfilada on col·laborarem,
però no sabem com, encara. Seran
bàsicament de districte: s’organit-
zaran des dels mateixos eixos amb
el suport del Districte. A la tardor co-
mençaran les nostres passarel·les re-
novades, a gust de tots i amb menys
pressupost. 

I a part de les passarel·les, hi ha
cap altre tema que es vegi afec-
tat en un futur pròxim?
L’Indicador de Comerç de Barcelo-
na (ICoB), un estudi trimestral que
es feia amb ESADE sobre l’estat del

comerç, ja no el fem. Treballar amb
ESADE és car i entenen que el cost
de l’estudi no està justificat. 

Teniu cap alternativa a l’ICoB?
S’ha intentat fer alguna cosa amb el
departament d’estadística del con-
sistori. Però és un departament molt
professionalitzat i, potser, el nostre
mètode de treball no hi encaixaria. 

Hi ha cap altre aspecte o activitat
que canviarà?
No, aquests dos serien els més po-
tents. El que sí que farem l’any que
ve és treballar la campanya de Na-
dal de la mà de l’Ajuntament, en
comptes de fer-ne dues de diferents.
Hem de col·laborar, perquè la pas-

sada campanya municipal no ha-
gués tirat endavant sense els eixos. 

Tot plegat, un signe més de l’es-
tabilització de l’àrea de Comerç,
després dels canvis de cadira ini-
cials. Com valora la tasca de Mont-
se Ballarín al capdavant de l’àrea?
Molt positivament. Ja no només per
la Montse, amb la qual tenim una re-
lació molt fluïda, sinó pel fet de te-
nir un interlocutor estable amb l’A-
juntament. Ara hi ha una directora
i una regidora de Comerç –amb les
feines molt ben definides– i un ti-
nent d’alcalde, en Jaume Collboni,
que ens dedica força estona. 

Amb qui també sembla que han
refet ponts és amb Barcelona
Oberta. De fet, han creat conjun-
tament RETAILcat, una plataforma
d’àmbit català en defensa dels in-
teressos dels comerciants. Servi-
rà per omplir el buit que va deixar
la Confederació de Comerç?
RETAILcat no vol ocupar l’espai de
ningú. És una cosa completament
diferent del què s’ha fet fins ara. En
reunions informals vam començar
a parlar d’una possible integració
entre la fundació i Barcelona Ober-
ta. Uns mesos més tard, la Confe-
deració va caure. I és arran d’això
que s’accelera tot plegat. Per tant,
s’hagués format igualment. 

Què aporta de nou RETAILcat?
No pretenem ser una patronal,
d’entrada. Vol treballar conjunta-
ment diferents aspectes que unei-
xen a tot el sector. Cal entendre que
una botiga de barri de la fundació
té alguna cosa a veure amb una em-
presa adherida a Comertia. Ens
afecten per igual qüestions com les
rebaixes, els municipis turístics o les
grans superfícies, i hem d’anar units.
RETAILcat vol integrar, no vol fer es-
querdes al sector. Totes les entitats
hi estan acceptades i es respectarà
la seva independència. És una visió
més innovadora del comerç, potser
rejovenida per una generació que
empeny molt i vol fer coses noves. 

PIMEC no és a la nova entitat. Per
què?
Perquè no ha volgut. No ens hem as-
segut formalment a parlar del tema.

Potser aspira a ocupar l’espai de
la Confederació...
Exacte. Abans hi havia la Confede-
ració i PIMEC. Quan cau la primera,
l’únic representant del comerç ca-
talà que queda és PIMEC. 

RETAILcat tindrà un ull posat a la
tramitació parlamentària de la
nova llei de comerç catalana.
Una norma que liberalitza les re-
baixes. Com ho valora?
No hi estem d’acord. “Anar de re-
baixes” s’ha convertit en un verb, en
canvi no anem “d’outlets”. Cal de-
fensar el concepte i la seva tempo-
ralitat, lligada a l’hivern i a l’estiu. 

Un altre punt de l’avantprojecte
de llei de comerç és l’ampliació a
75 hores d’obertura permeses a
la setmana. Com ho valora?
No ens afecta, sempre i quan es res-
pectin els llocs de feina de qualitat
i no es reaprofiti personal. És mitja
horeta cada dia de més. Estem
acostumats a obrir moltes hores al
dia i ja no ve de tres més. 

No creu que afectaria la concilia-
ció familiar?
No. Estem en un país mediterrani.
Això de tancar a les sis de la tarda,
anar a casa a sopar i ficar-se al llit a
les vuit no va amb nosaltres. Aquí a
quarts de 10, a l’estiu, és de dia.

Un clima que atrau turistes. Ha
d’aprofitar-se’n el comerç?
Necessitem turisme de qualitat. El

de borratxera no ens aporta res. Cal
desestacionalitzar-lo i descentra-
litzar-lo. Però no s’ha de demonitzar
el turista. No és dolent. No fa fora la
gent dels barris. Barcelona està de
moda: aprofitem-ho. 

En aquest sentit, com es pot por-
tar els turistes cap a eixos peri-
fèrics de la ciutat?
No pots fer anar el turista a barris pe-
rifèrics, d’entrada. Hauries de fer
una pedagogia molt gran perquè hi
acabés anant. 

Parlant ara dels eixos de barri,
quina és la seva realitat actual?
Potser no tot el comerç que tenim
i representem a Barcelona pot sub-
sistir. Hi ha algunes botigues que no
és que no defensem, sinó que pot-
ser no estan preparades per al se-
gle XXI. Només cal mirar al nostre
voltant: encara hi ha comerços
sense ordinador o amb només
una calculadora sota el taulell. Així
no anem bé. No podem viure del
passat: cal innovar. Per tant, s’ha de
fer formació, ajudar a tots aquests
comerços a tirar endavant i que no
se’n tanquin més. 

Parlant d’innovació, quins són
els plans de futur de la fundació?
Ara volem fer l’Any del Comerç i la
Cultura. Va ser una idea nostra que
vam plantejar al tinent d’alcalde
Collboni, que ho va veure amb
bons ulls. Segurament anirà de la pri-
mavera d’enguany fins a la de l’any
vinent i es tractarà de fer servir el co-
merç per fomentar la cultura i a la in-
versa. Lligar els dos mons i donar un
ús als nombrosos espais culturals
dels barris, els quals s’utilitzen poc. 

“Potser no tot el comerç
que tenim a Barcelona 

pot subsistir: cal innovar”

“Volem fer l’Any del
Comerç i la Cultura,
amb el qual lligarem

els dos mons”

Futur | Noves perspectives per a la fundació
Gairebé un any després d’accedir a la presidència de la Fundació Barcelona Comerç, Salva 

Vendrell afronta els pròxims mesos sense alguns dels fronts oberts que tenia el 2016, com ara 
les diferències amb els eixos comercials més turístics, agrupats al voltant de Barcelona Oberta. 

Ara, però, en té de nous: la relació amb el govern municipal o els desafiaments del sector. 

Salva Vendrell / President de la Fundació Barcelona Comerç

Vendrell ens rep en un moment significatiu i determinant per al futur de l’entitat
que presideix. Parla de la relació de la fundació amb l’Ajuntament i de projectes

de futur, com ara l’Any del Comerç i la Cultura. Com a fotògraf de professió, 
fa una instantània de la situació actual i aposta per innovar i treballar en xarxa. 

F. J. Rodríguez
BARCELONA



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17
| 18 líniasantandreu.cat Març 2017



19 | líniasantandreu.catMarç 2017Serveis

HABITATGE4Catalunya tor-
na a disposar d’una eina clau per
garantir que ningú es quedi al ca-
rrer. La Llei 4/2016, de mesures de
protecció del dret a l’habitatge de
les persones en risc d’exclusió resi-
dencial, ja està en marxa. Amb la
nova normativa, les administra-
cions disposen de més instruments
per ajudar les famílies que estan en-
deutades, ampliar el parc públic de
pisos i evitar així els desnonaments. 

Amb aquesta nova llei es dóna,
en paraules del Govern, “una res-
posta ràpida, necessària i de país” a
la suspensió per part del Tribunal
Constitucional (TC) de la normativa
anterior, la Llei 24/2015, de mesures
urgents per afrontar l’emergència en
l’àmbit de l’habitatge i la pobresa
energètica. En concret, permet su-
perar els tres elements clau de l’an-
terior normativa que quedaven sus-
pesos pel TC: la mediació, el lloguer
social i les expropiacions de l’ús
dels pisos en cas de necessitat a mu-
nicipis amb una alta demanda. 

La llei va ser aprovada per una-
nimitat al Parlament el passat 23 de
desembre i és fruit de la proposta
elaborada pel grup de treball cons-
tituït per representants de la Ge-
neralitat, entitats municipalistes, el

Consell de l’Advocacia Catalana i l’A-
juntament de Barcelona.

MÉS COBERTURA
Una de les principals novetats de la
normativa és que s’amplia el nom-
bre de municipis on el Govern acre-
dita que hi ha una alta demanda
d’habitatge social. En concret, han
passat de 72 a 234 a tot Catalunya,
mentre que a l’àmbit metropolità,
l’increment ha estat de 43 a 95. En

aquests municipis, el Govern podrà
aplicar l’impost sobre pisos buits i re-
captar fins a 20 milions d’euros.

Amb la nova normativa a la mà,
aquests municipis tenen eines per
poder intervenir en matèria d’ha-
bitatge i evitar l’exclusió residencial.
En concret, poden expropiar tem-
poralment l’ús dels pisos buits d’en-
titats financeres i grans propietaris
per donar-los un ús social.

La llei també prioritza la me-
diació entre els bancs i les famílies
amb sobreendeutament a causa
de l’habitatge, amb la qual cosa es
buscaran solucions per evitar que
hagin de marxar de casa seva. En
aquesta línia, s’estableixen mesu-
res per reallotjar amb lloguer so-
cial famílies en risc d’exclusió i de
ser desnonades.

Més de 1.100 tècnics d’habi-
tatge i de serveis socials, respon-
sables jurídics, així com càrrecs
electes han participat en les set jor-
nades de formació sobre les no-
vetats de la llei i ja s’han constituït
les vuit comissions de sobreen-
deutament, formades per repre-
sentants del Govern, les entitats so-
cials, advocats, ajuntaments i en-
titats financeres, que ajudaran les
famílies més vulnerables.

COMPROMÍS DEL GOVERN
Per altra banda, la normativa recull
el compromís del Govern de pre-
sentar, en un màxim de nou mesos,
una llei per regular el lloguer a Ca-
talunya. Aquesta futura legislació
es basarà en els criteris del grup de
treball sobre el lloguer impulsat per
la Generalitat i que va presentar les
seves conclusions al gener. 

Garantint el dret a l’habitatge
» La nova llei de protecció del dret a l’habitatge per a persones en risc d’exclusió ja està en marxa

» La normativa permet a les administracions disposar de més eines per evitar desnonaments

PISOS BUITS4La norma pos-
sibilita expropiar l’ús de pisos buits
d’entitats financeres i grans propie-
taris per donar-los una utilitat social
durant un període d’entre 4 i 10 anys,
emparant-se en la llei d’expropiació.
Aquesta mesura compta amb una
dotació de 14 milions, els quals
aportaran a parts iguals els ajunta-
ments dels 234 municipis amb for-
ta demanda d’habitatge social i la
Generalitat. Es calcula que es podrà
expropiar l’ús de 2.000 pisos buits. 

REALLOTJAMENT4La nova
norma obliga les entitats finance-
res i grans propietaris a reallotjar fa-
mílies en risc de ser desnonades

amb un lloguer social durant tres
anys ampliables a tres més. 

MEDIACIÓ4El nou text legal
estipula la creació de comissions
arreu del país que analitzaran els
casos de sobreendeutament de fa-
mílies a causa de l’habitatge per
trobar una solució. Seran les Co-
missions d’Habitatge i Assistència
davant Situacions d’Emergència
Social (CHASE). El Govern ha ela-
borat diverses guies de suport,
per orientar els ciutadans, les en-
titats financeres i els ajuntaments
a l’hora d’aplicar la nova Llei, que
es poden descarregar al web
d’Habitatge de la Generalitat.

Les eines que aporta la llei

Amb l’impost de 
pisos buits es podran 
recaptar 20 milions

Els municipis de l’àmbit metropolità que la Generalitat acredita que tenen una alta demanda d’habitatge social s’han doblat amb la nova llei. Infografia: Línia

habitatge.gencat.cat
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NATACIÓ4Exhibició a França.
Jèssica Vall va aconseguir dues
medalles d’or al  Meeting Open
Mediterraneé que es va disputar
a Marsella durant el primer cap
de setmana d’aquest mes i va avi-
sar del seu estat de forma de cara
a l’Open estatal que s’ha de dis-
putar a Pontevedra el mes que ve.

La nedadora del CN Sant
Andreu no va voler perdre’s la
cita francesa, un dels clàssics de
la natació de l’hivern i va tornar
de la capital de la Costa Blava
amb la victòria en les proves dels
100 i dels 200 metres braça.
Vall va penjar-se el seu primer
metall el dia 4, amb una de-
mostració d’autoritat en la final
dels 200 i va aturar el cronò-
metre en 2 minuts, 25 segons i
44 centèsimes, una marca gai-
rebé 3 segons superior a la de la
segona classificada, Fanny Le-
cluyse. La britànica Cerys Coley
va completar el podi.

L’endemà, el dia de la clau-

sura de la competició, Vall va tor-
nar a posar-se a prova en una
distància molt més explosiva i va
tornar a pujar al calaix més alt
del podi, malgrat que en aques-
ta ocasió la victòria va estar molt
més disputada. La nedadora del
Sant Andreu va poder completar
la prova dels 100 metres en 1 mi-
nut, 7 segons i 93 centèsimes en

un ajustat final a l’esprint contra
les italianes Arianna Castiglioni
i Martina Carraro.

Un cop superat aquest repte,
Vall torna a pensar en els entre-
naments per preparar l’Open
de Pontevedra que es disputarà
entre el 8 i l’11 d’abril, on es de-
cidiran les mínimes per al Mun-
dial de Budapest del juliol.

Vall va aconseguir uns grans resultats a França. Foto: Twitter (@JessicaVallMo)

Jèssica Vall torna de l’Open
de Marsella amb dos ors

» La nedadora del CN Sant Andreu guanya en les proves de 
100 i 200 metres braça i mostra el seu bon estat de cara a l’estatal

Bekele i Chesum guanyen
la 39a edició de la Marató

ATLETISME4Un matí per recor-
dar. El kenià Kipkemoi Chesum
i l’etíop Helen Bekele es van pro-
clamar guanyadors de la 39a
edició de la Marató el passat dia
12 en una cursa que, per segon
any consecutiu, va superar la xi-
fra de 20.000 participants.

El triomf de Chesum, però, té
una dimensió especial per diver-
ses raons. Aquesta era la primera
marató que corria l’atleta africà,
que a més venia a fer de llebre per
a un dels principals favorits, Sisay
Jisa Mekonnen, que va haver d’a-
bandonar. Chesum, que corre en

la categoria paralímpica (té una
malformació al seu braç dret) va
decidir continuar juntament amb
el seu compatriota Jacob Cheshari
i va travessar la meta amb una
gran marca, 2 hores, 8 minuts i 57
segons.

L’altra gran protagonista de la
jornada va ser Bekele, que va
aconseguir escriure el seu nom en
lletres daurades en la història de
la cursa, rebaixant en 18 segons la
marca de Valery Jemeli Aiyabei.
L’atleta d’Etiòpia va completar
els 42 quilòmetres en 2 hores, 25
minuts i 4 segons.

Gabe Abrahams encara 
el final del seu últim repte

ATLETISME4El marxador més
conegut del districte encara la
recta final del seu últim repte.
Des del passat dia 6, Gabe Abra-
hams viu immers en una cami-
nada multiday amb la qual vol
recórrer més de 1.000 milles
(uns 1.610 quilòmetres). Per fer-
ho, Abrahams s’ha marcat el
repte de recórrer entre 40 i 50
quilòmetres cada dia en dos cir-
cuits que el porten des de la ciu-
tat fins a Castellbisbal, al Vallès
Occidental o des de la ciutat fins
a la Sentiu, al Garraf.

Abrahams, que té plusmar-

ques mundials de marxa nòrdica,
beach run i beach walking, va co-
mençar aquesta caminada (que in-
tenta completar en la modalitat
d’speed walking) el passat dia 6
amb els primers 40 quilòmetres i
va completar la primera setmana
per sobre dels 300 quilòmetres.

Si Abrahams continua amb
aquesta projecció, completarà
aquesta prova cap a mitjans del
mes que ve. L’atleta actualitza
diàriament tots els seus progres-
sos i penja fotografies de totes les
seves caminades al seu portal
web gabe-abrahams.jimdo.com.

La UE Sant Andreu es dispara
i ja és a dos punts del quart

FUTBOL4Vuit punts dels darrers
12 han disparat les opcions de la
UE Sant Andreu, que ja és a no-
més dos punts de la quarta posi-
ció. L’equip torna a mostrar la seva
versió més sòlida, tant al Narcís
Sala com a domicili, i encara la rec-
ta final de la competició amb
moltes coses a dir.

Els quadribarrats van acon-
seguir els tres punts contra dos ri-
vals de la zona baixa (1-2 contra el
Sabadell B i 2-0 en la visita a la UE

la Jonquera), mentre que els com-
promisos contra el Peralada, se-
gon, i el Vilafranca, tercer, es van
resoldre amb repartiment de
punts, 0-0 i 1-1, respectivament.

A més, els de Mikel Azpa-
rren encara tenen pendent un
partit que es va ajornar, contra el
Palamós, que es disputarà el prò-
xim dia 15 a les 8 del vespre al
Narcís Sala, i que podria fer que
els quadribarrats li prenguessin
la quarta posició a l’Ascó.

Waterpolo | Els sèniors del Sant Andreu es mantenen al ‘play-off’
El femení tercer i el masculí sisè. Els dos equips del CN Sant Andreu mantenen les seves posicions
de play-off en la recta final de la temporada regular. De cara a les pròximes setmanes, les noies de

Javi Aznar afrontaran un calendari relativament assequible, contra el Ciudad Lineal i el Saragossa,
mentre que el primer equip masculí es veurà les cares contra dos rivals, el Terrassa i el Mataró.
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DISSABTE 18 DE MARÇ
19:00 Explica’m un conte, dirigida per Mariona

Casanovas i protagonitzada per Jacob Val-
tramunt, Marta Codina i Eduard Benito arri-
ba a Sant Andreu. / La Lira.

DISSABTE 18 DE MARÇ
12:00 Janet Recasens s’encarregarà d’una nova

sessió del taller de Ho'oponopono, un siste-
ma ancestral de resolució de conflictes que
té el seu origen a les illes de Hawaii. / Bi-
blioteca La Sagrera - Marina Clotet.

DISSABTE 25 DE MARÇ
11:30 Per últim dissabte durant aquests primers

mesos de l’any, el swing s’apoderarà de la pla-
ça Can Fabra en un matí que s’omplirà d’aquest
estil de música i ball. Activitat gratuïta. / Pla-
ça Can Fabra.

DISSABTE 25 DE MARÇ
Tot el dia Surfcity és la mostra del Festival In-

ternacional de Cultura Contemporània de surf.
A banda de l’exposició, durant aquesta jor-
nada hi haurà tallers i actuacions musicals en
viu. / Fabra i Coats.

DISSABTE 1 D’ABRIL
Matí-Tarda El potlatlatch és una cerimònia prac-

ticada pels indígenes de la Colúmbia brità-
nica, que pren la forma d'un festí en el qual
els membres d'una comunitat distribuei-
xen la seva riquesa. / Centre Cívic Sant Andreu.

DIUMENGE 26 DE MARÇ
12:00 Bombolles de paper és el nom de l’últim

espectacle familiar de la companyia Múcab
Dans. Les entrades costen 9,5 euros. / Sant An-
dreu Teatre.

DIVENDRES 31 DE MARÇ
17:30 El primer pas. Bolquers, preguntes i respostes

és una sessió pensada perquè pares i mares
tinguin totes les claus per acompanyar els seus
fills durant aquesta època de la seva vida. /
Centre Cívic Baró de Viver.

DISSABTE 1 D’ABRIL
17:30 Partit de waterpolo femení corresponent

a la 16a jornada de la Divisió d’honor entre
el CN Sant Andreu i l’AR Concepción Lineal.
/ Piscina Pere Serrat.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

José Antonio Domínguez s’encarregarà
d’aquest taller infantil de construcció
d’instruments musicals. / Biblioteca Tri-
nitat Vella - J. Barbero.

Una tarda per aprendre a
fabricar instruments musicals

Dv. 17 de març a les 17:30

El cicle de tallers i conferències La mú-
sica i el cervell arribarà a la seva fi amb
la xerrada anomenada On sentim la
música i per què ens dóna plaer?. / Cen-
tre Cívic Navas.

Darrera sessió del taller
‘La música i el cervell’
Dm. 14 de març a les 19:00

Beethoven i el Quartet serà el títol de
la tercea i darrera sessió del cicle
d’audicions comentades que se centren
en la figura del genial compositor
alemany. / Centre Cívic Navas.

El cicle dedicat a Beethoven
arriba a la seva fi a Navas
Dm. 28 de març a les 19:00

Partit de futbol corresponent a la 31a
jornada de Tercera divisió entre la UE
Sant Andreu i l’AEC Manlleu. / Muni-
cipal Narcís Sala.

La UE Sant Andreu rep 
la visita de l’AEC Manlleu
Dg. 26 de març a les 12:00
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